
جزیره بعد از ســریال زلزله های اخیر،  گرمای غیر قابل 
تحمل و افزایش عجیب و غریب قیمت بلیط هواپیما از 
همیشه جزیره تر و دورافتاده تر شده و دیگر کمتر انتخاب 

توریست ها و مردم است.
 در کنار این موضوعات، تم بین المللی جزیره کیش که قرار 
بود آن را متمایز از سایر بخشهای کشور کند و این جزیره 
را در تمام دنیا با این ویژگی متمایز پرزنت کند، حالا به در 
بسته خورده است و یکی از مهمترین مصداق های آن هم 

شاید عدم واردات خودرو به کیش باشد.
در حالیکه دوگانه »فرسودگی خودرو« در »مناطق آزاد« 
امری عجیب به شــمار می آید اما ظاهرا این موضوع در 
کیش به یک چالش مهم تبدیل شــده تا جایی که سعید 
محمد و مدیر عامل سازمان این منطقه برای حل و فصل 
این موضوع خیلی جدی وارد میدان شــدند و با رئیس 
جمهــور برای حل این معضل نامه نگاری کرده اند، البته 
آن طور که کشــاورز می گوید حل این چالش با وزارت 

صمت است.
کشاورز در گفت وگو  با ایرنا بر لزوم اجرای علمی طرح 
های جزیره کیش تاکید دارد و با انتقاد از وضعیتی که در 
آن مسئولیت جزیره را بر عهده گرفته می گوید: منطقه آزاد 
مصداق ضرب المثل شیر بی یال و دم واشکم است وقتی 
ما مجوز و قدرت واردات خودرو در منطقه آزاد خودمان 
را نداریم و نمی توانیم به آن خودرو پلاک منطقه آزاد بزنیم 
پس چگونه می توان توقع داشت مشکلات تاکسیرانی، 
حمل و نقل عمومی، ماشــین های سازمانی را حل کنیم 
اصلا خیلی از مردم ماشــین هایشان را از جزیره خارج 
نمی کنند لذا زمانی که چنین اختیاری را به من نمی دهند 

چطور می توانم این مطالبه به حق مردم را برطرف کنم؟
مدیر عامل سازمان منطقه آزاد کیش در این گفت وگو به 
دلیل وضعیت اینچنینی از تمام کیش وندان عذرخواهی 
می کند و می گوید به صراحت می گویم 100 درصد حق 

با مردم است.
در این گفت وگوی یک ساعته وقتی مشکلات فعلی کیش 
را مرور می کنیم، تا جایی که چشم کار می کند کمبود و کم 
کاری است؛ از وضعیت خودرو تا واگذاری کیش ایر به 
بخش خصوصی و نادیده گرفتن شرایط استفاده از جام 
جهانی در کنار گوش جزیره تا جایی که کشاورز می گوید 
برای جام جهانی حتی به اندازه 10 درصد هم برنامه ریزی 
نشده در حالی که وقتی 12 سال قبل مشخص شد که قطر 
در سال 2022 میزبان بازی های جام جهانی است باید از 

همان زمان برنامه ریزی می کردیم.
تیم فعلی مدیریت جزیره، حالا به خاطر این وضعیت کل 
بحــث اجرا را به بخش خصوصی واگذار کردند و قرار 
است اصلا دخالتی در اجرا و برگزاری برنامه های مربوط 

به جام جهانی نداشته باشند.
در مشروح مصاحبه مهدی کشاورز »مدیر عامل سازمان 
منطقه آزاد کیش« با ایرنا به بررسی صدر تا ذیل مشکلات 
و برنامه های پیش روی جزیره پرداخته شده است  که در 

ادامه از نگاهتان می گذرد:
جزیره کیش اخیراً به دلایل مختلفی نظیر زلزله، گرما، 
افزایش قیمت بلیط هواپیمــا دچار رکود در جذب 
توریست شده است، چه راهکار و برنامه ای برای حل 

این معضل در نظر گرفته اید؟
این مورد از دو جنبه قابل بررسی است؛ وقوع هیچ مشکلی 
لحظه ای نیســت و قطعاً عواملی دارد که به مرور زمان 

دست به دست هم داده و باعث ایجاد مشکل می شوند.
مثلًا اگر از قبل از وقوع ســیل، سیل بند احداث نکنید و 
درخت نکارید، یک بارندگی شدید منجر به سیلی می شود 
که خســاراتی را به دنبال دارد بنابراین زمان وقوع سیل 
لحظه بحران است و باید پیش از زمان وقوع به فکر حل 
بحران بود و برای حل و فصل آن برنامه ریزی کرد. نکاتی 
که بیان کردید از جنبه دیگری هم قابل بررسی است در 
حال حاضر تقریباً در همه کشور این معضلات به وجود 
آمده وهمه جا اجاره بها افزایش یافته و بعضا پروازها لغو 
می شوند، همه جای کشور با ممنوعیت واردات خودرو 
مواجه هستیم بنابراین نظیر این ضعف ها همه جا دیده می 
شود و کیش از این قاعده مستثنی نیست علت اینکه وقوع 
این کاســتی ها در کیش ضریب می خورد این است که 
کیش یک جزیره است و دسترسی آن با سرزمین اصلی 

متفاوت با بقیه جاهاست.
*در تمام این 30 سالی که از تاسیس منطقه آزاد کیش 

می گذرد به روش علمی، عمل نکرده ایم
بایــد به این موضوع توجه کرد که از 4 روش حضور در 
کیش، روش جاده ای و ریلی غیرقابل امکان است و فقط 
دو روش هوایی و دریایی می ماند. مسیر دریایی هم مثل 
چند روز اخیر که دریا متلاطم بود کلاً تعطیل می شــود 
و تنها راه موجود روش هوایی اســت و همین امر باعث 

می شود که مشکلات پیچیده تر شود و به اصطلاح ضریب 
بخورد مشکلات مرتبط با گرانی کالا نیز ریشه در همین 
مشکل دارد زیرا برای آوردن کالا به کیش نیز با این معضل 
مواجه هســتیم و به همبن دلیل قیمت تمام شده کالا در 

کیش بالاتر است.
نمی خواهم از عملکرد گذشــتگان گلایه کنم اما مساله 
این اســت که در تمام این 30 سالی که از تاسیس منطقه 
آزاد کیــش می گذرد بــه روش علمی، عمل نکرده ایم. 
طرح جامعی داریم که طبق آن مشخص می شود در فلان 
سال نرخ جمعیت چقدر است و بر این اساس چه تعداد 
مدرسه، مسجد، سوپرمارکت و غیره برای خدمات رسانی 

به مردم منطقه لازم است.
در حــال حاضر در کیــش 54 -53 هتل و 25 هزار خانه 
خالی داریم اما از ســوی دیگر می شنویم که می گویند 
خانه نیســت و اجاره واحد مسکونی مشکل است پس 
باید بررسی کنیم که مشکل اصلی کیش چیست و چرا 
کسی به علت ها توجه نمی کند؟ هر موردی بپرسید من 

علت ها را بیان می کنم.
از نظر شما ریشه علت این معضلات چیست؟

اولین و مهمترین دلیل این است که به مسائل علمی نگاه 
نکرده ایم، طرح جامع را جلوی خود نگذاشتیم که بر آن 
اساس مجوز هتل دهیم فکر نکردیم که آیا این مجموعه ها 

کارمند، کارگر و پشتیبانی نیاز ندارند.
مجوز ساخت خانه لاکچری دادیم اما به این مساله فکر 
نکردیم که برای ساخت این پروژه ها باید از شهرستان ها 
کارگر بیاوریم، اصلا این اقدامات نیازمند پشتیبانی شهری 
هست یا خیر؟ خدمات نیاز دارند یا نه؟ همه اینها خلاصه 

در این می شود که علمی کار نکرده ایم.
راهکار علمی شما برای برطرف کردن این مشکلات 

چیست؟
اجازه دهید ســوال قبلیتان را به دو بخش تقســیم کنم؛ 
یکســری عوامل نظیر کرونا خارج از اراده ماست و همه 
دنیا درگیر این ویروس شــدند. حدود 173 مورد زلزله 
ظرف یک ماه رخ داد که وقوع این تعداد پس لرزه در 4-5 
روز بی سابقه بود البته چارک و بندر خمیر مرکز زلزله بود 
و کیش از این زلزله ها سربلند بیرون آمد لذا طبیعی است 

که مردم بترسند و با کاهش گردشگر مواجه شویم.
در این میان چالش گرمای هوا نیز مولفه ای است که باعث 
می شود برخی از مردم راغب به سفر به جزیره نباشند لذا 
باید جذابیت و مزیتی را ایجاد کنیم تا مردم تشویق به سفر 
شوند ؛ به همین منظور جشنواره تابستانی را برگزار کردیم 

اما در مجموع برخی از عوامل از کنترل ما خارج است.
*51 درصد تولید، توزیع و انتقال برق کیش به بخش 

خصوصی واگذار شده است 
یک سری عوامل مانند تعداد پروازها، خودرو، آب، برق 
ـ که در تابســتان روی پیک می رود ـ در کنترل ماست و 
تلاش می کنیم برق قطع نشــود و با کمبود آب مواجه 
نشویم و برای مشکل پسماند و دفع فاضلاب راهکاری 
اتخــاذ کنیم برای این موارد کــه مربوط به مجموعه ما 

می شود از قبل فکر می کنیم تا مانع بروز مشکل نشویم.
اما برخی از موارد نظیر خودرو از ید ما خارج است از اول 
سال تا الان به هر کسی که فکر کنید نامه زده ایم و پیگیری 
کرده ایم تا حدی که یک نفر را صرفا برای حل موضوعات 
مرتبط با بحث خودرو منصوب کردیم اما اجازه واردات 
خودرو به ما داده نمی شود. درست است که در کل کشور 

چنین مجوزی نیست.
البته مســاله آب و برق هم در کنترل ما نیســت؛ در زمان 
خصوصی ســازی 51 درصد تولید، توزیع و انتقال برق 
به بخش خصوصی واگذار شــده در حالیکه هیچ جای 
کشور این چنین نیســت که توزیع و انتقال را به بخش 
خصوصی واگذار شود اما این اتفاق در کیش ـ منطقه ای 
که به سرزمین اصلی وصل نیست و دسترسی ندارد ـ  افتاده 
است در یک سالی که دکتر محمد عهده دار مسئولیت شده 
و 4 ماهی که بنده  آمده ام تمام این موارد را پیگیری کرده 

ایم اما خارج از اراده ماست و مردم حق دارند.
به صراحت می گویم 100 درصد حق با مردم است چون 
در نهایت آنها هســتند که مالیات پرداخت می کنند. می 
گوییم بیایید می گویند چشم، می گوییم نیایید می گویند 
چشــم، می گوییم بروید چشم می گویند. لذا یکسری 
عوامل ماننداصلاح زیرســاخت هایــی مثل ترمینال، 
فرودگاه، زمین های بازی، ساختمان ها به عهده ما است 
و ما تمام تلاش هایمان را معطوف به اصلاح ساختارها 
می کنیم اما یک سری امور خارج از اراده ماست و تا به ما 

مجوز ندهند نمی توانیم پیش ببریم.
در حال حاضر وضعیت واردات خودرو به چه صورت 

است؟
زمانی می توانیم مدعی واردات خودرو باشیم که مظاهر را 

در کیش ببینیم از سوی دیگر این موضوع که هیچ کاری در 
این خصوص انجام نداده ایم را هم قبول ندارم. آقای مخبر 
دستور خوبی در این زمینه داده اند و وزارت صمت به این 
سمت رفته است، دکتر محمد نیز به شخصه پیگیری هایی 

را در این زمینه انجام داده است.
زمانــی که بحث 3 هزار و 300-200 خودروی تملیکی 
مطرح شــد دکتر محمد و من پیگیــری هایی را در این 
خصــوص انجام دادیم اما آنها حکم قضائی داشــتند و 
نتوانســتیم اقدامی در این خصوص انجام دهیم و حتی 
برخی از ماشــین ها تخریب شــدند تا اینکه فهمیدیم 
پرداختن به این موضوعات آب در هاون کوبیدن اســت 
بنابراین موضوع را رها کردیم. در همین راستا دکتر محمد 
نامه ای برای رئیس جمهور محترم نوشتند و من هم نامه 
ای جداگانه در تاکید نامه دکتر محمد نوشته و عنوان کردم 
که واقعاً دچار مشــکل شــده ایم و خواستار اخذ مجوز 

واردات خودرو هستیم.
*چالش اصلی واردات خــودرو مربوط به وزارت 

صمت است
پیگیری های صورت گرفته منجر به این شد که مجوز را 
بگیریــم اما اجرای آن منوط به ابلاغ مصوبه دولت روی 
آئین نامه واردات خودرو است. خواهش ما از دولت این 
بود که به ما اجازه واردات خودرو بدهید و ما خود را ملزم 
به این می دانیم که به هیچ عنوان اجازه ندهیم خودروها از 
کیش خارج شود و دستورات آیین نامه ای را به خودروها 

ابلاغ می کنیم.
البته راهکار و برنامه های دیگری را هم در دســتور کار 
داریم که اگر به نتیجه رسید آنها را به اطلاع عموم رسانده 

و رسانه ای می کنیم.
مناطق آزاد جزو دولت است افرادی که نام بردید هم 
جزء بدنه اصلی دولت هستند و با توجه به فرسودگی 
خودرو در مناطق آزاد واردات خودرو یک امر محرز 

است. چالش اصلی و گیر کار کجاست؟
وزارت صمت! قرار است شهریور ماه آئین نامه مرتبط را 
برای دولت بفرستند اما در این میان حرف ما این است که 
شرایط جزیره کیش متفاوت است و با تبعیت از شرایط 

سرزمین اصلی، خلاف ماده 65 عمل کرده ایم.
جزیره کیش به عنوان معروف ترین منطقه آزاد ایران قرار 
است در حوزه گردشگری و تجارت تم بین المللی داشته 
باشد و همه دنیا کیش را بشناسند، وقتی چنین چیزی را 
تعریف می کنیم باید تبصره ای در این خصوص داشته 
باشیم و همه مناطق آزاد اعم از چابهار، قشم و غیره نیز باید 

از این امتیازات برخوردار شوند.
*کیش ایر سال 98 وارد پروسه خصوصی سازی شد

از همه اینها گذشته با مروری بر اهداف و ماموریت های 
مناطق آزاد، مشخص می شود که مناطق آزاد باید متفاوت 
با سرزمین اصلی باشد. اگر نخواهیم این تفاوت را لحاظ 
کنیم در تمام شئون به مشکل بر می خوریم. از این واضح 
تر نمی توانستم بیان کنم در حال حاضر منطقه آزاد مصداق 
ضرب المثل شیر بی یال و دم واشکم است وقتی ما مجوز 
و قدرت واردات خودرو در منطقه آزاد خودمان را نداریم 
و نمــی توانیم به آن خودرو پلاک منطقه آزاد بزنیم پس 
چگونه می توان توقع داشت مشکلات تاکسیرانی، حمل 
و نقل عمومی، ماشــین های سازمانی را حل کنیم اصلا 
خیلی از مردم ماشین هایشان را از جزیره خارج نمی کنند 
لذا زمانی که چنین اختیاری را به من نمی دهند چطور می 
توانم این مطالبه به حق مردم را برطرف کنم؟ باز هم تاکید 

می کنم که حق با مردم است.
در 4-3 هفته اخیر تعداد زیادی از هواپیماهای شرکت 
هواپیمایی کیش ایر زمین گیر و وارد دوره چک سنگین 
شدند و پروازهای 7 روز اول مرداد را کنسل کرد. برای 
سرپا شدن هواپیمایی کیش با توجه به حجم تقاضایی 
که در ایام عید و تعطیلات داریم چه برنامه ای دارید؟

ابتدا این مساله را توضیح دهم که کیش ایر از سال 98 در 
دولت آقای روحانی وارد پروســه خصوصی سازی شد 
که این یک اقدام اشتباه بود. ما نمی توانیم بگوئیم جزیره 
کیش وارد کار برندینگ در حوزه گردشگری و تجارت 
شود اما از ابزار های توسعه ای نظیر کیش ایر محروم باشد 
و هر دقیقه روی پلن این هواپیما و آن هواپیما که انها نیز 
برای خود برنامه کاری و سفری دارند، برنامه ریزی کند.

آن شکلی که همه دنیا منطقه آزاد دارند ما نداریم زیرا در 
همه جای دنیا شرایط و تبصره خاصی را برای مناطق آزاد 
قائل هســتند تا اگر درخواست برخورداری از امکاناتی 
را داشــتند اولویت با آن مناطق باشد در حالیکه ما چنین 
دســتورالعملی را نداریم بنابراین در همین راســتا باید 

خدمات رسانی کیش ایر مختص کیش باشد.
جایی که از 4 مسیر دو مسیر را نداریم و نمی توانیم دریا را 
آسفالت کنیم یا اینکه ریل بکشیم . مگر اینکه کارهایی که 
در اروپا کردند را انجام دهیم که آن هم غیر منطقی است و 
علاوه بر این، پول انجام این طرح ها را نداریم و فکر نمی 
کنم تا 50 سال دیگر هم بتوان بودجه آن ها را تامین کرد 
پس کیش ایر باید مختص کیش باشد تا خدمات رسانی 

به مسافران وانتقال کالا با سهولت انجام شود.
*کیش ایر ابزار توســعه ای کیش است و باید به آنجا 

برگردد
در این مورد با ســازمان خصوصی سازی و نمایندگان 
محترم جلســاتی را برگزار و صحبت هایی کرده ایم اما 
نکته جالب توجه این اســت که بســیاری از اصناف از 
این مساله بی اطلاع هستند و می گویند تازه متوجه این 

موضوع شده ایم.
کیش ایر هم قبول ندارد خصوصی شده است

ما دولتی هستیم و نمی توانیم هر کاری کنیم. خود کیش 
ایر هم موافق واگذاری به بخش خصوص نیست و حال 
فرزندی را دارد که از مادر دور شــده است. فکر می کنم 
بالای 90 درصد از کارکنان کیش ایر هم مایل به برگشت 

و حضور در کیش هســتند چون دوران خوش و طلایی 
را در این مقطع تجربه کرده است نمی خواهم فکر کنید 
حالا که کیش ایر رفته است از خدماتش تعریف می کنیم، 
باید بپذیریم که در جاهایی برند بود و به مرور زمان و به 

دلایل نهفته و عیان ضعیف شد.
کیش ایر هم مثل شــرکت های دیگر با مشکلات فنی، 
محدودیت ها و نگاه های دولتی مواجه اســت شما الان 
ببینید هواپیماهای خصوصی چه رشدی کرده اند حالا 
نگاه کنید کیش ایر در شــرایطی است که حتی نمی داند 
خصوصی است یا دولتی! در این وضعیت نه من می توانم 
از نظــر مالی کمک کنم و نه خود کیش ایر می تواند کار 
خاصی انجام دهــد و حتماً باید جاهای خاصی برود و 
مجوزهای خاصی بگیرد که متناسب با نیاز کیش نیست.

در بحث موتورهای هواپیمایی هم مساله جدی این است 
که نسل هواپیماها در حال تغییر و تحول است و کیش ایر 
در حدود ده روز سه موتور زمین گذاشته است که دو تای 
آنها دچار مشکل فنی شد و دیگری به دلیل اینکه پرنده 

داخل موتورش رفت، از کار افتاد.
*این که می گویند مناطق آزاد مرکز واردات شده است 

را تکذیب می کنم
با توجه به اینکه هواپیماهای MD تا یکی دو سال دیگر از 
رده خارج می شود و تولید این موتور نیز متوقف می شود 
بنابراین کیش ایر هم باید سعی و تلاش مضاعفی را برای 
احیای امکاناتش کند و همین عوامل باعث می شود که 
تعداد زیادی از پروازها لغو شود و تنها دو سه هواپیما فعال 

باشند در حالیکه تعداد هواپیماها 12-11 فروند است.
امیدواریم طــی چند روز آینده طبق قــول و قرارهای 
صورت گرفته این وعده را عملیاتی کنند. در حال حاضر 
یک مشکلی هم وجود دارد که تمام تلاش خود را برای 
حل و فصل این ایراد گذاشته ایم و اگر نشود موضوع را 

در رسانه ها اعلام می کنیم.
از کیش ایر خواسته ایم پایه و اساس اصلی فعالیت خود 
را معطوف به کیش کند. با بخش خصوصی هم صحبت 
کردیــم و در این خصوص قول مســاعدت داده اند. ما 
پیشــنهاد دادیم که تمام پروازها به جزیره کیش را چارتر 
کنیم تا بدین ترتیب کیش ایر فقط در این مسیر خدمات 
ارائه دهد البته این اقدام خارج از مجموعه سازمان منطقه 
آزاد کیش است و توسط بخش خصوصی جزیره کیش 
صورت می گیرد و ما تنها به عملکرد آنها نظارت می کنیم 
و قیمت را در قالب بسته های گردشگری کاهش می دهیم 
توافقات اولیه ای در این خصوص صورت گرفته و قرار 
اســت دوستان در قالب تفاهم نامه این کار را در دستور 

کار قرار دهند.
یعنی منطقه آزاد به جای مافیایی که شخص است و بلیط ها 

را چارتر می کند، بلیط ها را از کیش ایر بخرد ودر شرایط 
پیک نرخ بلیط قابل کنترل و طبق مصوبه باشد

بله البته نمی توان خیلی ســاده به این موضوع نگاه کرد 
بحث های اقتصادی قدری پیچیده است. قاعده بازار آزاد 
بر اساس میزان عرضه و تقاضا ست بنابراین زمانی که همه 
ایرلاین ها بلیط را با قیمت 1 میلیون و پانصد هزار تومان 
عرضه می کنند، ما نمی توانیم آن را یک میلیون بفروشیم 
این کار شدنی نیست و مطمنا به مرور زمان دچار مشکل 

می شود.
منتهی در شرایط خلوتی که مسافر رغبتی به حضور در 
جزیره کیش ندارد بلیط ها با قیمت مناسب تری به فروش 
می رسد البته این مساله را هم باید در نظر گرفت که علاوه 
بر مشکلات فنی که بیان کردم در شرایط گرما هیچ کدام از 

ایرلاین ها دوست ندارند به سمت کیش بیایند.
چون پروازها پر نمی شود؟

کشاورز: غیر از این امر، موتورها دچار فشار و مشکل فنی 
می شوند. از جمله اینکه  گرما روی موتور و لاستیک ها 
فشار وارد می کند در نتیچه چاره ای غیر از کاهش سطح 
بار و مسافرگیری اندک نیست که در این صورت درآمد 

کم اما هزینه ها همچنان باقی است.
اشــاره ای در خصوص بحث علمی بودن و فعالیت 
بر اســاس برنامه ریزی و منطبق با طرح جامع داشتید 
یکــی از اهداف تعریف شــده در خصوص مناطق 
ازاد راه انــدازی کارخانه های تولیدی با هزینه های 
صفر وارداتی بــود اما عملا می بینیم که مناطق آزاد 
واردکننده کالاهای مصرفی شــده اند و جزیره کیش 
هم مشخصا به سمت گردشگری و تفریح رفته است. 
اخیراً هم کالاهای موجود در کیش گران تر از تهران و 
شهرهای دیگر شده است. برای ساماندهی این بخش 

چه برنامه هایی مد نظرتان است ؟
3ـ 2 نکته را بیان کردید. ابتدا باید یک رفع ابهام کنم طبق 
آمار گمرک جمهوری اسلامی ایران و گمرک مناطق آزاد 
واردات کل مناطــق آزاد حدوداً یک میلیارد و 100 دلار 
اســت و 50 درصد آن شامل مواد خام می شود که بسیار 
اقدام خوبی اســت چرا که وقتی می خواهیم صادر کنیم 

خام فروشی نداریم.
50 درصد دوم هم مربوط به مایحتاج 2600-2500 واحد 
تجاری فعال در مناطق آزاد است. لذا طرح این موضوع که 
می گویند مناطق آزاد مرکز واردات شــده ، اصلا درست 
نیست و باید آن را اصلاح کنیم البته طرح این پرسش که 

چرا مرکز صادرات نیستیم دغدغه بسیار درستی است.
خبر خوشــی دارم که واقعا شایسته جشن گرفتن است 
امســال بعد از گذشت 30 سال تراز صادرات و واردات 
یکســان شده و تفاوت اندکی با هم دارد و اختلاف آنها 

تقریبا نیم درصد اســت و ان شــاالله با برنامه ریزی های 
صورت گرفته در دبیرخانه و مناطق آزاد صنعتی و تجاری 

می خواهیم صادرات را افزایش دهیم.
*با برداشتن معافیت مالیاتی شرایط را برای کسب و 

کارها سخت کرده ایم
من همیشه می گویم اگر علت ها را پیدا کنید، معلول ها 
درست می شوند. چرا قیمت محصول در مناطق آزاد باید 
گران تر از تهران باشد؟ متاسفانه عرصه انقدر در مناطق 
آزاد تنگ شده است که بسیاری از کارمندان، کارگران و 
کسانی که در کیش یا دیگر مناطق آزاد زندگی می کنند 
قدرت خرید مایحتاج خود را ندارند از طرفی با شرایطی 
نظیر برداشــتن معافیت های مالیاتی و 5 ساله کردن آن 
ومحدود کردن معافیت ارزش افزوده به ســه شرط که 
تقریباً هیچ یک از مناطق آزاد حائز آن نیستند، شرایط را 

برای کسب و کار سخت کرده ایم.
بــا لغو معافیت مالیاتی کارمندان و کارگران، تنزل منطقه 
آزاد در حدی که زیر مجموعه یک وزارتخانه باشــد و 
وضع قوانین جدید که در تعارض با یکدیگر هستند باید 
به این پرسش پاسخ داد که چرا سرمایه گذار، تولیدکننده 
وصنعتگر باید در اینجا سرمایه گذاری کنند؟ البته دولت 
محترم خیلی دنبال این است که شرایط را اصلاح کند و 
اولین دستور آقای رئیس جمهور این بود که شهردار باید 
منتخب منطقه باشد که این مساله شامل حال ما نمی شود.

از 5-4 دســتور دیگری که رئیس جمهور محترم برای 
ســاماندهی امــور دادند تنها یک بحــث گمرک به ما 
مربوط می شود که علیرغم اینکه بدیهی و قانونی است 
اما سالهاســت اجرا نمی شود و ایشان مجددا آن را ابلاغ 
کردند اما به این دلیل که رعایت نمی شود تعارض منافع 
ایجاد کرده و باعث سرگردانی تاجر، صنعتگر و بازاری 
می شــود و همین عوامل دست به دست هم می دهد تا 

قیمت تمام شده افزایش یابد.
وقتــی قیمت بالا می رود با پدیــده ای با عنوان قاچاق 
معکوس روبرو میشــویم و گرنه وجود معضلی به نام 
قاچــاق در مناطق آزاد خنده دار اســت چرا که هر کس 
مــی تواند جنس خــود را با یک ادبیاتی بیاورد و قاچاق 

معنا ندارد.
هــدف اصلی ایجاد مناطق آزاد ورود تکنولوژی بود، نه 
کالای مصرفــی! برای واردات تکنولوژی که از طرح آن 
20-10 سالی است که می گذرد، چه برنامه ریزی دارید؟

در همه این سال ها کاری که باید در حوزه های مختلف 
صورت می گرفت را انجام نداده ایم منظورم این نیست 
کسانی که قبل از من بودند نخواستند، باز هم مساله همان 
فقــدان نگاه علمی و دخالت در برخــی حوزه ها مثل 
واردات خودرو است.                          ادامه در صفحه 12                                   
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مدیر عامل سازمان منطقه آزاد کیش در گفت وگوی تفصیلی با ایرنا مطرح کرد :

 منطقه آزاد مثل شیر  بی یال و دُم است
بدون » هایا کارت « همه این حرفها یعنی هیچ ! 

همه چیز دست من نیست

    اقتصاد کیش - مهدی کشاورز  مدیر عامل 
سازمان منطقه آزاد کیش با بیان اینکه منطقه آزاد 
مصداق ضرب المثل شــیر بی یال و دُم و اشکم 
 hayya( اســت گفت: مادامی که هایا کارت
card( فعال نشــود طرح ســخنانی همچون 
استفاده از ظرفیت کیش و بهره برداری اقتصادی 
از امکانات منطقه در مقطع جام جهانی شایعه و 

غیرواقعی است.

آگهی مزایده عمومی 
شرکت هولدینگ توسعه سورینت قشم در نظر دارد تعدادی واحد اداری و تجاری شرکت های زیر مجموعه خود را مطابق 
با مشخصات شرایط زیر به بالاترین قیمت پیشنهادی واصله به صورت اجاره و مدت یکسال از طریق مزایده عمومی 

واگذارنماید.
1-  واحد های اداری واقع در تهران خیابان پاسداران خیابان شهید کلاهدوز تهران

2-  واحد های خدماتی ساختمان خلیج فارس جزیره کیش
3-  رستوران و کافی شاپ کوه نور جزیره کیش

4-  واحد های تجاری و اداری ساختمان میدان سعدی جزیره کیش
 تذکر : متقاضیان می توانند برای هر یک از موارد مذکور به صورت تکی و یا یکجا پیشنهاد خود را ارائه نمایند.

1- متقاضیان می توانند برای خرید اسناد به نشانی ذیل از تاریخ 1401/05/29 لغایت 1401/06/07 در روزهای شنبه تا 
چهارشنبه از ساعت 8 الی 17 مراجعه نمایند.

1-1 تهران میدان آزادی، ابتدای بزرگراه لشگری، خیابان ریاحی، پلاک  9
1-2 جزیره کیش میدان امیر کبیر هتل های سورینت مریم و صدف .

متقاضیان میبایست مبلغ 1.000.000 ریال بابت خرید اسناد مزایده به حساب شماره 1-14079890-110-290 بنام شرکت 
هولدینگ توسعه سورینت قشم نزد بانک پاسارگاد  شعبه جهان کودک کد 290 واریز و اصل فیش آن را هنگام دریافت 

اسناد تحویل نمایند .
شماره های تماس جهت کسب اطلاعات بیشتر:09229440841- 09209474574 -  02144630707  ) داخلی 300(

2 - متقاضیان می توانند از تاریخ 1401/05/29 لغایت 1401/06/06 با هماهنگی قبلی نسبت به بازدید موضوع مزایده 
اقدام نمایند.

3 - آخرین مهلت ارسال اسناد و پیشنهاد قیمت تا ساعت 17:00 روز چهار شنبه 06/16/ 1401 می باشد.
4 - مبلغ تضمین سپرده شرکت در مزایده می بایست 5 درصد از مبلغ پیشنهادی اجاره سالانه ملک مورد نظر بوده و به 

صورت یکی از روشهای ذیل ارائه گردد :
4-1ارائه یک فقره ضمانت نامه بانکی با اعتبار 3 ماه به صورت غیر مشروط ، آزاد ، قابل وصول و قابل تمدید در وجه 

شرکت هولدینگ توسعه سورینت قشم صادر و اصل آن جزو مدارک شرکت در مزایده ارائه گردد.
بانک  نزد  قشم  سورینت  توسعه  هولدینگ  شرکت  بنام  شماره 290-110-14079890-1  حساب  به  نقدی  4-2واریز 

پاسارگاد  شعبه جهان کودک کد 290 و اصل فیش آن را تحویل نمایند.
4-3 ارائه یک فقره چک بانکی تضمین شده در وجه شرکت هولدینگ توسعه سورینت قشم

5-کمیسیون معاملات در رد یا قبول  هر یک یا تمام پیشنهادات ارائه شده مختار است.
6-پیشنهادات  ناقص، مخدوش، فاقد سپرده یا کمتر از میزان مقرر، مبهم، مشروط، غیر یکسان و یا مانند آنها مردود 

می باشد و پاکات پیشنهاد میبایست مهر و موم شده تحویل شود .
7-پاکات پیشنهادات متقاضیان رأس ساعت 14 روز یکشنبه مورخ 1401/06/20 بازگشایی خواهد شد.

8-حضور و عدم حضور  هر یک یا تمامی پیشنهاد دهندگان مانع از ادامه روند مزایده و بازگشایی پاکات نمی باشد.
9-هزینه آگهی برعهده  برنده مزایده بوده که می بایست تا 3 روز بعد از بازگشایی پاکات واریز شود.

10-در صورت یکسان بودن مبالغ پیشنهادی، تعیین برنده با قرعه کشی صورت خواهد پذیرفت.
11-متقاضیان می بایست در ذیل کلیه اسناد مزایده دریافتی عبارت »خوانده شده و مورد قبول است« را نوشته و مهر 

و امضا نمایند.
12-سایر شرایط مزایده به شرح اسناد مزایده می باشد.

شرکت هولدینگ توسعه سورینت قشم

نوبت اول


